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Referat af møde i Brugergruppen for rådgivning af deltidslandmænd 

 
Jeg vedlægger referat af møde i Brugergruppen for rådgivning af deltidslandmænd afholdt 
onsdag den 17. august 2011 på Koldkærgård Konferencecenter. 
 
Indkommer der ikke bemærkninger inden 8 dage fra dato, betragtes referatet som god-
kendt. 
 
 
Venlig hilsen 
 
Dorte Marcussen 

 
 
 
 
 
 
Bilag: 
Blanket 2011 folkevalgte, Blanket 2011 rådgiver. 
Skærmdump Landmand.dk pkt. 3 
Markedsføring Grøn Energi pkt. 7 
Naturpleje som driftsgren pkt. 8.  
 
 
Kopi til Kjeld Kragelund (L&F), Per M. Skousen (Danske Deltidslandmænd), Tommy Didriksen (Danske Deltids-
landmænd), Erik Birkholm (LRØ), Kirsten Kjeldal (Heden & Fjorden), Ole Rahbæk Pedersen (Jysk Landbrugsråd-
givning) samt Bo Overgaard, Jesper Klintebjerg Fuglsang, Birgitte Wulff Mikaelsen, Erik Bundgaard, Ivar Ravn & 
Jan Mousing (Videncentret for Landbrug). 

 
Jørgen Tuxen, Danske Deltidslandmænd, Landbo-Limfjord  
Niels Pedersen Qvist, Danske Deltidslandmænd, LandboNord 
Steen Holst, Danske Deltidslandmænd, LandboMidtØst 
Dan Mortensen, Danske Deltidslandmænd, Landbrugsrådgivning Syd 
Karen Aagaard, Økonomikonsulent, Heden & Fjorden  
Ove Rugager Madsen, Kvægkonsulent, LRØ 
Henning Sørensen, Jysk Landbrugsrådgivning 
Maria Mazzarella, Videncentret for Landbrug 
 



 

Referat nr. 3, 2011 

 

Referat af møde i  Brugergruppen for rådgivning af deltidslandmænd   

Dato Onsdag den 17. august 2011 

Mødet blev holdt på  Koldkærgård Konferencecenter 

Til stede Niels Pedersen Qvist, Jørgen Tuxen, Steen Holst, Dan Mortensen, 
Karen Aagaard, Henning Sørensen, Dorte Marcussen.  
Jan Mousing og Ivar Ravn deltog under pkt. 5 
Erik Bundgaard deltog under pkt. 3  
Birgitte Wulff og Jesper Klintebjerg Fuglsang deltog under pkt. 3-7 

Afbud Ove Rugager Madsen, Maria Mazzarella 

Referent Dorte Marcussen. 

Dagsorden Dagsorden: 
1. Godkendelse af dagsorden 
2. Kommentarer til referat af mødet den 12. april 2011 
3. Det nye Landmand.dk  
4. Kommunikation om rådgivning af deltidslandmænd 
5. Rådgivning til deltidslandmænd, VFL, DLBR og Danske Del-

tidslandmænd 
6. Deltidskonferencen 5. oktober 2011 
7. Opfølgning på aktiviteter 
8. Naturpleje/afgræsning  
9. Bordet rundt  
10. Artikler til Land & Liv m.m. 
11. Eventuelt. 

Ad. 1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden blev godkendt. 
  
Ad. 2. Kommentarer til referat af mødet den 12. april 2011 
Ingen kommentarer til referatet. 
 
Ad. 3. Det nye Landmand.dk 
Erik Bundgaard, projektleder på omlægning af Landmand.dk/Landmandsportalen, gen-
nemgik det nye Landmand.dk. Vi så forsiden og oplysningerne under ”Min profil”, samt 
hvordan disse profiloplysninger styrer, hvad der kommer frem på ”Min portal”.  Der var 
følgende bemærkninger og kommentarer under og efter Eriks gennemgang: 
• Reklamebannerne på ”Min portal” bør fjernes. Den tager en stor del af skærmbilledet, 

og samtidig er diverse animationer forstyrrende. En side uden reklamer vil være mere 
brugervenlig, hvilket betyder flere brugere, og dermed flere besøg på forsiden til bl.a. 
login – og dermed større eksponering af reklamerne her og på andre sider end ”Min 
portal”. Niels Pedersen Qvist vil diskutere det med Dansk Landbrugs Medier. 

• Der var ønske om en velkomsthilsen til nye brugere, og hvad de kan få ud af at benytte 
siden. 
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• En boks med faglige link (ud over den til virksomhederne) er en god idé. 
• Mulighed for at sætte kryds, om man er deltidslandmand eller landboer – (evt. også 

relevant i forhold til Vækstlandmænd, nicheproducenter m.m.) - det betyder, at ”Min 
portal” kan målrettes kundens behov - også ud over det fag-faglige.  

• At det er nemt at oprette nye bokse (10 minutter) blot man henvender sig i Web & IT, så 
der kan oprettes en boks for får, en for heste, en for FlexNyt, en for rådgivningstilbud, 
en for Danske Deltidslandmænd … Det er nok sværere at vedligeholde og drifte indhol-
det i disse. Birgitte Wulff og Dorte Marcussen har en opgave i at finde ud af, hvilke bok-
se der er relevante, når man er landmand med får, geder, heste, nicheproduktion ….– 
og ikke heltidslandmand (den nuværende mulighed) med malkekøer, svin og planteavl, 
og lave aftaler med dem, der skal stå for indholdet.  

• Birgitte og Dorte har en opgave i at få beskrevet ”Dortes Deltidsteam” og VFL’s brug af 
Landmand.dk i forhold til at nå deltidslandmænd samt sammenhængen/synergien mel-
lem landmand.dk + landbrugsinfo.dk + DLBR.dk/deltid.  
 

Ad. 4. Kommunikation om rådgivning af deltidslandmænd 
Der var en livlig diskussion om Niels Pedersen Qvist’s indlæg i Landbrugsavisen, og hvad 
hans mål med artiklen var. Bemærkninger kan vist samles i følgende hovedpunkter: 
• En god oplevelse at se deltidsområdet highlightet i Landbrugsavisen. 
• Anerkendelse af, at Niels Pedersen Qvist har ret i, at der er mange udfordringer og 

uudnyttede muligheder for såvel at tilbyde deltidslandmændene mere rådgivning og få 
flere medlemmer hos Landbrug & Fødevarer.  

• At ansvar for, at deltidslandmændene føler sig velkomne i DLBR, selvfølgelig ligger 
hos den enkelte rådgiver, men endnu mere hos ledelsen og de folkevalgte i DLBR, 
hvis der skal ske ændringer i status, fokus og tilbud til gruppen af deltidslandmænd. 

• At når man er i kontakt med en avis, skal ”man ikke græde over”, at de drejer budska-
bet, så de får skabt opmærksomhed og debat. 

• At det kan være en god idé at starte med at anerkende de, der gør det godt. En gene-
ralisering af, at alle gør det skidt - fordi mange (de fleste) kan have meget at hente - 
kan nemt dræbe engagement hos de, der løfter og den ønskede forandringsproces går 
delvis i stå. Modsat kan en anerkendelse betyde, at de, der anerkendes, løfter endnu 
mere og motiverer dem, som egentlig gerne vil, til at gøre det bedre samt ”udstiller” 
dem, der intet gør. 

 
Artiklerne kan læses på deltid/dlbrblog.dk i indlægget: - er vi lækre for deltidslandsmænd? 
  
Ad. 5. Rådgivning til deltidslandmænd, VFL, DLBR og Danske Deltidslandmænd 
Steen Holst bød velkommen til Jan Mousing og Ivar Ravn, henholdsvis Adm. direktør og 
udviklingsdirektør hos VFL. Steen anerkendte den indsats og de ændringer, der er sket 
med indsatsen over for deltidslandmænd fra VFL de sidste år. Følgende punkter i diskus-
sionen skal fremhæves: 
 
• At Jan Mousing på sine besøg i DLBR-virksomhederne vist aldrig havde oplevet, at det 

var deltidslandmændene, der først var på dagsorden. Og hvis de kom på dagsordenen, 
så var det mest med den vinkel, at det var vigtigt for dem, at produkterne til deltids-
landmænd skulle kunne differentiere dem fra de andre DLBR-virksomheder. 
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•  At VFL er opmærksomme på, at deltidslandmænd udgør omkring 70% af kunderne i 
DLBR i dag, og at de er en vigtig og prioriteret målgruppe for VFL. 

• At VFL’s bestyrelse netop har talt om promillefondsansøgninger og herunder det nød-
vendige fokus på deltidslandmænd. 

• At VFL’s fagafdelinger har en opgave i også at målrette viden og information til de-
lidslandmænd. 

• Ivar Ravn nævnte også – bl.a. på baggrund af Niels Pedersen Qvist’s indlæg i Land-
brugsavisen – at der er sket mange ændringer i retning af, at der er kommet større fo-
kus på deltidslandmændene i DLBR.  

• At Landbrug & Fødevarer kan have stor værdi af at få flere medlemmer af folk der bor 
på landet, og de kan være en slags bindeled mellem land og by. 

• Selv om en beboer på landet kan få effekt af rådgivning, så er det ikke sikkert, at DLBR-
virksomheden kan tilføre ham værdi uden for store omkostninger for landman-
den/landbeboeren og/eller for DLBR-virksomheden. Dermed ikke sagt, at vi ikke skal 
tænke ud af boksen og afprøve nye idéer, så mindre bedrifter med få dyre og nichepro-
duktioner kan få skabt værdi via netværk og rådgivning. 

• At strategien med at have fokus på de DLBR-virksomheder, der vil noget på området, 
via bl.a. netværksaktiviteterne, kan skabe mere effekt og forandring end at forsøge at få 
alle med.  

 
Steen Holst afsluttede punktet ved at takke for direktørernes deltagelse i punktet og de 
signaler, der var sendt om prioriteringen af deltidsområdet i VFL. 
 
Ad. 6. Deltidskonferencen 5. oktober 2011  
Der var ingen bemærkninger til programmet – bortset fra, at emnet kommunikation jo må 
siges at være aktuelt. 
Konferencen er nu oprettet i kursusadministrationen – tilmelding og program kan ses her 
 
Ad. 7. Opfølgning på aktiviteter 
Birgitte Wulff fortalte om Markedsføring af ”Grøn Energi” i samarbejde med Jysk – dias 
vedlagt referatet. Aktiviteten giver to resultater: En konkret markedsføringsplan for ”Grøn 
Energi” lige til at kopiere og tilpasse egen DLBR-virksomhed. En case for markedsføring 
og salg af produkter til deltidslandmænd (og andre), der kan benyttes - også hvor produk-
tet ikke er ”Grøn Energi” 
 
Jesper Klintebjerg Fuglsang fortalte om netværksaktiviteten. Det er rådgivere fra udvalgte 
DLBR-virksomheder, der er inviteret. Målet er at afholde tre møder i gruppen i år. Indholdet 
bliver deltagerstyret. Samtidig er forløbet forpligtende med opgaver mellem møderne. De 
inviterede DLBR-virksomheder er Sønderjysk Landboforening, Jysk Landbrugsrådgivning, 
LRØ, LMO, Agrovi, Gefion, Landbrugsrådgivning Syd, Centrovice, LandboNord samt He-
den & Fjorden. 
 
Niels Pedersen Qvist, Dorte Marcussen og Jesper Klintebjerg Fuglsang har haft møde 
med Inger Lund Overgaard, der er dyreværnsinspektør i Dyrenes Beskyttelse. Status er, at 
der laves en møderække fra november til marts, formentlig efter konceptet ”Forny Din 
Ejendom”. Jesper og Dorte vil invitere interessenter på VFL til møde. Jesper har som op-
gave at skrive et oplæg til Dyrenes Beskyttelse.  
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Niels Pedersen Qvist, Dorte Marcussen og Jesper Klintebjerg Fuglsang har haft et møde 
med Mogens Lund, FØI og Jørgen Primdahl, Skov og Landskab (KU-Life). To meget en-
gagerede herrer med et stort netværk. Jesper skriver på en præsentation af projektet til 
interessenter/finansieringspartnere bl.a. Nykredit og Niels Pedersen Qvist. VFL har modta-
get tilsagn om 23.000 kr. fra Landlegatet med deadline for brug 31. maj 2011. Beskeden fik 
vi 27. juni 2011. Ansøgningen blev sendt 18. november 2010. Der er sendt en ændrings-
ansøgning, der kun går på deadline. Niels lovede at spørge til ændringsansøgningen i 
FERV.   
 
Dorte har haft travlt med at skrive promilleansøgningen ”Dynamiske Deltidslandmænd – 
dynamisk rådgivning”. Aktiviteterne i 2012 ses bl.a. i forlængelse/udnyttelse af netværksak-
tiviteterne i 2012. 
 
8. Naturpleje/afgræsning 
Henning Sørensen havde foreslået emnet på dagsordenen, da han oplever konflikter mel-
lem samfundets ønske om naturpleje og regelsættet/administrationen for tilskud til natur-
arealer. 
Dan Mortensen fortalte om en succes med muligheden for en ”græsningsdyrebesætning”, 
uden at de ekstra dyrenheder betyder krav om en ny VVM-godkendelse i eks. en malke-
kvægbesætning. 
Dan gennemgik også et brev til Lone Saaby, LF, erhvervspolitik, Hans Thyssen, VFL, Plan 
og Miljø og Karsten Aagaard, VFL, Kvæg. Brevet er underskrevet af Niels Peter Nørring 
LF, Direktør for Miljø & Energi og Gitte Grønbæk, VFL, Kvæg og har overskriften ”Natur-
pleje som driftsgren”. Hovedpunkterne i brevet, som er vedlagt som bilag, er: 
 

• Utilstrækkelige tilskudssatser under Landdistriktsprogrammet 
• Ensrettede plejeordninger – forskelligartede behov 
• Ingen tilskudsfordring 
• Tidshorisonter for plejeaftaler 
• Plantedækkebestemmelser og GLM-regler 
• Kontrol på areal med miljøsagn under Landdistriktsprogrammet 
• Husdyrgodkendelsesordningen  
• Afsætning af naturplejekød og andre produkter 
• Udlicitering af pleje 
• Der mangler dyr 
• Mangelfuldt datagrundlag. 

 
Ad. 9. Bordet rundt 
Der er endnu ikke rigtig kommet gang i arrangementerne efter sommerferien. Karen Aa-
gaard nævnte, at de har lavet en erfagruppe om hustandsvindmøller og forsøger at lave en 
for nicheproducenter. Hos Heden & Fjorden er der også møde i et inspirationsudvalg (råd-
giver og folkevalgte) med fokus på rådgivning af deltidslandmænd. Henning Sørensen 
fortalte om et initiativ fra Jysk Kvæg omkring en planlægningspakke for 2.000 kr. til bedrif-
ter med ammekøer og under 50 ha. Der er også hos Jysk gang i erfagrupper fra amme-
kosproducenter. 
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Dorte nævnte, at i forbindelse med demonstrationen af regneark til beregning af hus-
standsvindmøller, har Daniel Vang Søndergaard fra Heden & Fjorden tilsendt diverse ma-
teriale, som han har benyttet i forbindelse med møde om Grøn Energi. Et initiativ som for-
tjener stor ros – og som er første eksempel på, at videndatabasen måske kan blive et dy-
namisk værktøj. 
 
Ad. 10. Artikler til Land & Liv m.m. 
Der var forslag om artikler omhandlende Grøn Energi, udegående dyr, god rådgivning. 
Birgitte Wulff tager fat i Merete Hattesen og Marianne Foldager. 
 
Ad. 11. Eventuelt 
Da Partnerrådet formentlig nedlægges (det ved vi vist den 11.11.11 kl. 11.11), og Bruger-
gruppen er delvist nedsat af denne, nedlægges Brugerguppen, som sådan også. Hvordan 
det kan håndteres, bør vi diskutere på næste møde. Så møde 1 i 2012 er med forbehold. 
 

Nr. Uge nr. Ugedag dag Måned År 

4 44 Onsdag 2 november 2011

1 3 Onsdag 18 januar 2012
 

 
 


